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Thesis Abstract 

Self-developed and self-built areas are becoming attractive spaces for urban 

planners and architects. Recently, a similar process of community 

involvement in creating their neighborhood is implemented in different 

areas and projects. There have been several theories and approaches 

directed towards the community participation such as participatory design 

involving Top-Down and Bottom-Up approaches. 

In this thesis, a comprehensive descriptive analysis distinguishes three 

empirical cases that attempt to implement the idea of self-development: the 

first is a historical account of the traditional, indigenous self-developed 

Fatimid Cairo area; the second is a current self-built example  based on the 

government initiation and people’s implementation in Ebny Betik Project in 

Egypt; the last is the case of the Southern part of  Tübingen in Germany in 

which the process depends on the people’s involvement in the earlier stages 

of the development process.  A comparative analysis between the three case 

studies are carried out through studying the relationship between the 

process and the product of each case, with respect to the urban fabric and 

architectural principles.   

The essence of this study is to explore the viability of revitalizing self-

development approach through identifying its ultimate processes to reach a 

successful product. The research produces a model for the development’s 

framework, its design principles and the role of stakeholders in 

implementing self-developed areas. 



 

 ملخص

 اَوّت  فًانتٗ تعتًذ عهٗ انسكاٌ نتًُٛت ٔتطٕٚشْا،هى اىَْاطق اىَْاطق راحٍت اىخٍَْت 

 واىَهْذعٍِ اىَذُ هزٓ اىَْاطق ٍِ الأٍامِ اىخى حضزب ٍخططً الأخٍشة أصبحج

 اىَضخَغ لإششاك اىََاريت ٍْاطق وٍشاسٌغ حخبغ اىؼَيٍت حْفٍز ٌخٌ ٍإخشاً اىَؼَاسٌٍِ،

ٚٓتى انبحث بذساست دٔسالاطشاف انًختهفت انًشاسكت . ٍْطقخهٌ وحٍهٌ بْاء فً اىَحيً

فٗ انتًُٛت ٔتحذٚذ انًسؤنٛاث ٔكٛفٛت اتخار انقشاساث ٔكٛفٛت تطبٛق انقٕاٍَٛ فٗ انبُاء 

 حصٌٍَ فى  اىَضخَؼٍت اىخى حذسط اىخٍَْت اىزاحٍت واىَشاسمت اىْظشٌاثٔرنك يٍ خلال 

  .أػيى ئىى أعفو أو اىؼنظ ٍِ أعفو ئىى ودوس احخار اىقشاساث اُ ماُ ٍِ أػيى

 يُاطق راث يجٕٓداث ٔتًُٛت راتٛت ىزلاد شاٍو وصفً ٌقىً اىبحذ بذساعت وححيٍو

 اىَْطقت الأوىى: فٗ يصش ٔبانًاَٛا انتٗ تعتًذ عهٗ انسكاٌ فٗ تًُٛت ٔتطٕٚش انًُطقت

هى ٍزاه  و اىَْطقت اىزاٍّت ؛ اىفاطٍَت اىقاهشة حاسٌخٍت بَصش وهى ٍْطقت هى ٍْطقت

فى الاوّت الاخٍشة ٍِ ضَِ ٍشاسٌغ الاعناُ اىقىٍى بَصش  راحٍا بْاؤها ىَْطقت حٌ

 فى ٍذٌْت اىضْىبً اىضضء ٍْطقت هى واىَْطقت الأخٍشة ؛ وهى ٍششوع أبْى بٍخل

 اىَخخيفت فى ػَيٍت اىَشاحو فً اىَضخَغ ئششاك ػَيٍت ػيى حؼخَذ اىخى بأىَاٍّا حىبْغِ

 .اىخٍَْت

ٚٓذف انبحث انٗ دساست انًشاحم نهحصٕل عهٗ َاتج يعًاسٖ ٔعًشاَٗ َاجح فٗ 

 اىزلاد حالاث اىذساعت بٍِ ٍقاسّت ححيٍيٍت ػَو خلاه ، ٍِانًُاطق راتٛت انتًُٛت

اىَؼَاسٌت  والاعظ اىحضشي مو ٍِ اىْغٍش وّخاس اىؼَيٍت اىَخبؼت بٍِ اىؼلاقت ودساعت

دٔسالاطشاف و اىخصٌٍَ، وٍبادئ اىخٍَْت، لإطاس َّىرصا ّاحش اىبحذ ػَو. حاىت ىنيو

 اىَْاطق راحٍت اىخٍَْتوحْفٍز  انتًُٛتفً انًختهفت انًشاسكت 
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